
Patrz w niebo

Notatki o spadku meteorytów spotykamy juz w starozytnych kronikach chinskich.
Zjawiska te byly (i sa) nie tak bardzo rzadkie, zdawaloby sie wiec, ze ludzkosc powinna
byc z nimi oswojona. Tymczasem do konca XVIII w. swiat naukowy traktowal
doniesienia o "spadku kamieni z nieba" mniej wiecej tak, jak my dzis traktujemy
doniesienia o Marsjanach. Szacowna skadinad paryska Akademia Nauk oglosila wrecz,
ze nie zamierza sie zajmowac w ogóle tymi sprawamj. Trzeba trafu, ze wlasnie we
Francji pod Aigle spadl 26 IV 1803 r. deszcz kamienny, przy czym niektóre bryly mialy
mase kilku kilogramów, a calemu zdarzeniu towarzyszyly potezne efekty dzwiekowe.
Fakt ten zmusil caly swiat do uznania spadania kamieni z nieba za zjawisko przyrody.

Rocznie spada na Ziemie okolo 100 kg materii meteorytowej. Najefektowniejszy
spadek meteorytów w Polsce nastapil 30 I 1868 r. pod Pultuskiem. Drugi obfity
deszcz meteorytów spadl pod Lowiczem 12 III 1935 r. W muzeach swiata mozna
zobaczyc meteoryty wielotonowe, a najwiekszy ze znalezionych ma mase okolo 60 t
i lezy w miejscu znalezienia pod Hoba w Poludniowej Afryce. Sama Ziemia nosi slady
upadku meteorytów jeszcze wiekszych. Najlepiej zachowany (widocznie najmlodszy)
jest krater pod Winslow w Arizonie (USA) o srednicy 1200 m. Najwiekszy ze znanych
lezy na Labradorze w Kanadzie i ma srednice 3200 m. Kilka malych kraterów
meteorytowych mozna obejrzec w Morasku pod Poznaniem.

Meteoryty odróznia sie od ziemskich skal w wyniku dosc subtelnych badan
mineralogicznych. Za pozaziemskim pochodzeniem swiadczy sklad chemiczny oraz
struktura krystaliczna ujawniajaca sie na szlifowanych plaszczyznach trawionych
nastepnie kwasami (tzw. figury Widmannstattena). W ten sposób zostala wyrózniona
m.in. mala grupa meteorytów nazwana SNC od nazw trzech miejsc spadku:
Shergotty (Indie), Nakhla (Egipt) i Chassigny (Francja). Meteoryty te zadziwiajaco
przypominaja fragmenty gruntu Marsa i ich cechy mineralogiczne dowodza,
ze wystawione byly na dzialanie promieniowania kosmicznego pr~ez czas stosunkowo
krótki, liczony milionami lat, a sama krystalizacja ich materii nastapila w znacznym
polu grawitacyjnym. Pozostawaloby jeszcze znalezc wytlumaczenie, w jaki sposób
znalazly sie one na Ziemi.

Sprawe te rozwazano w California Institute of Technology. Symulacje komputerowe
pokazaly, ze upadek masywnego ciala na powierzchnie Marsa moze spowodowac
wystrzelenie fragmentów gruntu z predkosciami wiekszymi od predkosci ucieczki
(wynosi ona nieco ponad 5 km/s). Aby wystrzelone odlamki zachowaly swoja
tozsamosc, tzn. nie ulegly przy tym stopieniu lub odparowaniu, upadek masywnego
meteorytu na Ma'rsa musi nastapic ukosnie. Czesc materii, oczywiscie, ulega przy tym
odparowaniu, a strumien gazów osiagajacy predkosc 20 km/s moze byc dostatecznie
gesty, by wystrzelic z Marsa nawet metrowe bryly na orbite okolosloneczna. Pózniej
bryly te moga napotkac na swej drodze np. Ziemie. Jest zatem bardzo prawdopodobne,
ze mamy na Ziemi meteoryty osobliwe z dwóch powodów: sa one meteorytami "drugiej
generacji" oraz wiadomo, skad pochodza.
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program motyl;
UZIJi

begln
Zacznij
ax := 46; ay := 26; x :='-127/ax;
Tfhile x < 126/ax do

begin x : = x+1/ax; y : = -96/ey;
Tfhile y < 96/ay do

begin y := y+1/ay;
if ain«y-x)/«y-x)*coa(y-x*x»

-(y*y-x)/(x*ain(1/(x*x-y»»<O
thenRY8UjPunkt(round(x*ax)+128,

round (y*ay) +96, JaJe);

end;
end;

POC2le1caj

end.
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